
سخنگوی قوه قضائیه: 

به جنایات آمریکا و رژیم صهیونیستی 
رسیدگی می کنیم

کیفرخواست تبعه سوئدی صادر شده است

سخنگوی قوه قضائیه اظهار داشت: در راستای انجام 
اقدامات عملی و واداشتن دولت ها به حمایت های سیاسی 
و قضائی از ملت مظلوم فلسطین و استفاده از ظرفیت های 
حقوقی برای مقابله و محاکمه رژیم صهیونیستی از سوی 
قوه قضائیه جمهوری اسلامی ایران صورت گرفته است 
که از آن جمله می توان به نامه رئیس قوه قضائیه در هفته 
جاری خطاب به روسای نهادهای قضائی کشورهای اسلامی 
با ارایه پیشنهاداتی خواستار استفاده از ظرفیت های قانونی 
برای حمایت از مردم مظلوم فلسطین و مبارزه با جنایات 
رژیم صهیونیستی اشاره کرد. مسعود ستایشی گفت: در 
این نامه پیشنهاداتی از جمله اقدام سازمان یافته کشورهای 
اسلامی برای توقف عملیات رژیم صهیونیستی و کشتار 
غیرنظامیان و تسهیل ارسال کمک های بشردوستانه 
به مردم تحت محاصره در نوار غزه، تشکیل یک دادگاه 
در کشورهای اسلامی برای رسیدگی به جنایات رژیم 
صهیونیستی و مجازات عاملان، مباشران و مرتکبان این 
جنایات با استفاده از ظرفیت های قانونی این کشورهای 
اسلامی در چارچوب صلاحیت های محاکم ملی خود، 
همکاری در جهت ایجاد شبکه ای از وکلا و حقوقدانان 
مدافع مردم فلسطین برای حمایت از اقدامات قضائی 
علیه جنایتکاران اسرائیلی و مستندسازی جنایات رژیم 
صهیونیستی برای استفاده در محاکم ملی و بین المللی 
و تحریم کالاهای تولیدی شرکت های منتسب به رژیم 
صهیونیستی با توجه به قطعنامه مصوب نشست ۴۹ 
شورای وزیران سازمان همکاری اسلامی در موریتانی ۱۶ 
و ۱۷ مارس سال ۲۰۲۳ که مطرح شده است. وی ادامه 
داد: معاونت بین الملل قوه قضائیه و ستاد حقوق بشر پیگیر 
اجرایی شدن مکاتبات مزبور خواهند بود. وی تاکید کرد: 
ماده یک قانون مبارزه با تامین مالی تروریست به صراحت 
بیان می کند اگر اقداماتی مانند ارتکاب، تهدید به ارتکاب 
و هرگونه اقدام خشونت آمیز علیه اتباع ایرانی انجام شود 
مصداق بارز اقدام تروریستی است؛ دولت آمریکا با حمایت 
از گروه های تروریستی متعدد علیه اتباع ایرانی اقداماتی 
انجام داده است که اقدام تروریستی بوده و دادگاه با استناد 
به قوانین موجود تشکیل و نسبت به استماع دادخواهی 
دادخواهان و رسیدگی ضابطه مند اقدام خواهد کرد. 
سخنگوی دستگاه قضا درباره آخرین وضعیت رسیدگی 
به پرونده قاتلان شهید آرمان علی وردی بیان کرد: پیرو 
اطلاع رسانی که قبلا گفتیم این پرونده در یکی از شعب 
دادگاه کیفری یک استان تهران مطرح رسیدگی است و ۵ 
جلسه متوالی درباره رسیدگی به اتهامات متهمان در این 
شعبه تشکیل شده و جلسات به لحاظ اهمیت موضوع و 
لزوم دقت لازم ادامه دارد و بر اساس اطلاع رسانی که شده 
مشارکت در قتل و محاربه و سایر اتهاماتی است که متهمان 
داشته اند، ان شاءا... رسیدگی شد اطلاع رسانی می کنیم. وی 
درباره اقدامات حقوقی که از طریق سازمان بین المللی برای 
رساندن کمک های بشردوستانه به غزه شده است، گفت: 
کارهای خوبی شده است. آنچه که سهم ماست جنایات 
حقوق بشری رژیم صهیونیستی در غزه که در ادامه ۷۵ 
سال جنایت خون بار این رژیم شده با حمایت حداکثری و 
عملیاتی دولت های غربی به ویژه دولت تروریستی آمریکا 
شده است. وی افزود: هدف اولیه ما این بوده که با تمسک 
به ظرفیت های حقوقی و فعال کردن این ظرفیت ها و 
همچنین امکانات بشردوستانه مجامع بین المللی و به ویژه 
کشورهای اسلامی اقدام کنیم تا پرونده شکایت از این 
دادخواهی نسبت به این رژیم خون آشام در دیوان کیفری 
بین المللی فعال شود و سرکردگان این رژیم در دادگاه صالح 
محاکمه شوند. باید بیایند و پاسخگوی نهاد بین المللی 
باشند و آن دادگاه بین المللی باید به تکالیف قانونی خود 
در قبال حقوق بشر و در قبال مردم مظلوم فلسطین ادای 
وظیفه کند البته اهداف دیگری از جمله قطع دسترسی 
رژیم صهیونیستی به منابع و قطع ارتباط سیاسی و اعمال 
فشار سیاسی در کنار اقدامات حقوقی می تواند تکمیل 
کننده این فرآیند باشد که از طریق ستاد حقوق بشر به 
طور جد دنبال می شود. وی در پاسخ به سوالی درباره 
اینکه اخیرا شعبه ۵۵ دادگاه حقوقی رای به محکومیت 
۴۲۰ میلیون دلاری دولت آمریکا در حق بازماندگان 
حمله به طبس داده، چرا بعد از ۴۲ سال این موضوع مطرح 
شده است؟ گفت: رسیدگی به پرونده های بین المللی 
واجد حساسیت ها و واجد پیچیدگی خاصی است. باید 
دقت کامل به این رسیدگی ها داشت که قابلیت بعد از 
رسیدگی و اتخاذ تصمیم و صدور رای ازنظر حقوقدانان 
بین المللی و داخلی جامع و مستند است. با تمهیداتی که 
صورت گرفته رویکرد قوه قضائیه در دوران تحول و تعالی 
مبتنی بر تسریع در فرآیندهای رسیدگی است. اهتمام این 
است که رسیدگی کنیم و خروجی رسیدگی ما عادلانه و 
واجد مصونیت قضائی باشد. سخنگوی دستگاه قضا درباره 
بدهکاران بزرگ بانکی بیان داشت: بانک ها باید بدانند که 
تسهیلات را به چه کسی می دهند آیا تسهیلات در جای 
خود استفاده می شود؟ به معوقات دستگاه قضائی به صورت 
مستقیم کاری ندارد مگر اینکه در فرآیندهای دادرسی قرار 
گیرد. بانک ها نباید بگذارند معوقه ایجاد شود. لفظی به نام 
معوق در تسهیلات توجیه ندارد. با کسانی که در فساد 
و تبانی و حیف و میل بیت المال بودند مطابق مقررات 
برخورد قانونی و محکم و بازدارنده شده است. احکامی 
که در این زمینه صادر شده اجرا شده و مزایده های آن به 
اجرا گذاشته شده است و نمونه آن بانک سرمایه بوده است. 
دستگاه قضائی به کسی اجازه نمی دهد که با امنیت و روان 
و داشته های مردم و امکانات مردم بازی کند. ستایشی 
در خصوص آخرین وضعیت پرونده »یوهان فلودروس« 
تبعه سوئدی تصریح کرد: ایشان تبعه سوئدی است و 
پرونده ای در این زمینه تشکیل شده است. آنچه که اطلاع 
دارم پرونده منجر به صدور کیفرخواست شده و به دادگاه 
صالح ارسال شده است و ان شاءا... در صورت حصول نتیجه 
اطلاع رسانی می شود. موارد اتهامی او هم روشن است و 

بعدا اعلام می کنم.

آرمان ملی- حمید شجاعی: گرچه در فاصله ۴ ماهه تا 
انتخابات مجلس فضای انتخاباتی جامعه هنوز  گرم نیست و  
بخشی از جامعه  فعلا تمایلی به این فرآیند که از آن به عنوان 
مهم ترین رویداد سیاسی سال یاد می شود،   نشان نداد؛ اما 
به واقع حاکمیت، دستگاه های اجرایی و نظارتی و همچنین 
برخی جریانات سیاسی به فعالیت های انتخایاتی مشغولند 
و برنامه ریزی های خاص خود را برای برگزاری و حضوری 
مطلوب در انتخابات پیش رو دارند. مشخصا اصولگرایان 
همواره تحت هر شرایطی در انتخابات به طور تام و تمام 
حاضر هستند و بیشتر از مشارکت یا عدم مشارکت به دنبال 
رقابت برای برتری انتخاباتی در جهت رسیدن به کرسی های 
بهارستان هستند. از همین رو است که در هر انتخاباتی 
شرکت می کنند. البته انتخابات پیش رو برای آنها مقداری 
مشکل خواهد بود چرا که تشتت و تفرق به حدی در این 
جریان بالاست که به احتمال بسیار زیاد وحدت و لیست 
واحدی را در آنها شاهد نباشیم. اتفاقا همین مساله نیز مورد 
بحث است و برخی اصولگرایان براین امر قائل هستند که 
اگر چند لیست از درون اردوگاه اصولگرایان بیرون آید، این 
اصلاح طلبان و اعتدالیون خواهند بود که می توانند به یک 
برنامه ریزی درست و لیست ائتلافی پیروز انتخابات باشند. 
البته از درون جبهه اصلاحات تاکنون چیزی مبنی بر حضور 
یا مشارکت فعال در انتخابات مشاهد نمی شود و آنها هنوز 
تصمیم خود را برای حضور یا عدم حضور و مشارکت یا عدم 
مشارکت نگرفته اند و همین امر نیز تحلیل نوع رویکرد 
اصلاح طلبان به انتخابات را تاحدی مشکل کرده است. اما 
از طرف دیگر اعتدالگرایان و میانه رو ها شرایط دگرگونه ای 
دارند و حداقل مقداری مثبت تر به بحث انتخابات می نگرند 
و معتقدند اگر شورای نگهبان مقداری با آنها مدارا کند و 
کاندیداهایشان از سد شورای نگهبان بگذرند حضور پررنگی 
در انتخابات خواهند داشت. چه اینکه چندی پیش حسن 
روحانی؛ رئیس جمهور پیشین نیز در دیدار با شورای مرکزی 
حزب اعتدال و توسعه آنها را تشویق به حضور در انتخابات 
کرد و گفت: کشور متعلق به اقلیت خاصی نیست که تصور 
شود نیازی به حضور و مشارکت ما نیست یا چون ممکن 
است ردصلاحیت کنند تکلیف از ما ساقط است. لذا به نظر 
می رسد که اعتدالیون برنامه های مشخص تری را نسبت به 
اصلاح طلبان دارند و از هم اکنون می توان انتظار داشت تا 
در صورت تایید صلاحیت چهره های میانه و اعتدالی شاهد 
ائتلاف جریان اعتدال با محوریت حسن روحانی با طیف 
میانه رو های اصولگرا و نمایندگان ادوار با محوریت علی 
لاریجانی باشیم. هر چند که این نکته را نیز نباید از نظر دور 
داشت که اگر به هر دلیلی اصلاح طلبان نخواهند در انتخابات 
به صورت جریانی شرکت کنند مثل انتخابات ۹8 شاید شاهد 
حضور حزبی برخی احزاب مثل کارگزاران و ائتلاف آنها با 

اعتدالیون و میانه رو ها باشیم.
 

    رقابت نباشد مشارکت وجود نخواهد داشت
یک فعال سیاسی اعتدالگرا در ارتباط با نوع رویکرد 

این جریان به انتخابات مجلس اظهار داشت: حضرت آقا 
درخصوص انتخابات در یک نکته رقابت و مشارکت و در 
نکته ای دیگر امنیت و سلامت را مطرح فرمودند که امنیت و 
سلامت از طرف وزارت کشور است. ما نگفتیم شاخص هایی 
که وزارت کشور می خواهد این فرمان رهبری را اجرا کند 
چیست؛ اما مشارکت طبیعی است که در فضای رقابتی 
ایجاد می شود. غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی به »آرمان 
ملی« گفت: اگر رقابت وجود نداشته باشد و فقط تعداد 
خاصی از یک گروه خاص تایید صلاحیت شوند و اجازه 
ورود داشته باشند و در مورد مابقی گروه ها مثل اعتدالیون 
یا حتی اصلاح طلبان بی دلیل ردصلاحیت شوند چیزی به نام 
مشارکت وجود نخواهد داشت. عضو شورای مرکزی حزب 
اعتدال و توسعه در خصوص ورود مستقیم حزب متبوعش 
نتخابات تصریح کرد: اگر فضای رقابتی ایجاد شود  به ا
صدردرصد خواهیم آمد و حزبی ورود خواهیم کرد؛ اما در غیر 
این صورت حزب اجازه فردی می دهد و حزبی ورود نمی کند.

 
 در صورت تایید صلاحیت کاندیداها لیست می دهیم

یک عضو حزب اعتدال و توسعه و استاندار سابق استان 
مرکزی، درباره مشارکت حزب اعتدال و توسعه در انتخابات 
مجلس اظهار داشت: همان طور که می دانید در سال های 
۱۳۹8 و ۱۴۰۰، حزب اعتدال و توسعه کاندیدایی معرفی 
نکرد چون محدودیت هایی در انتخاب کاندیداها داشتیم. 
متاسفانه به دلیل ردصلاحیت هایی که در  آن دوره  شاهد 
بودیم، در انتخابات شرکت نکردیم و برخی از احزاب نیز به 
میدان نیامدند. امسال هم بر اساس توصیه های مقامات 
کشور از اینکه انتخابات باید بر اساس یک اصل رقابتی، 
سالم و امن برگزار شود، اعضای حزب اعتدال و توسعه 
در تابستان امسال در گردهمایی که با همفکرانمان در 

همه استان ها داشتند، قرار را بر این گذاشتند که همه 
کاندیداهای همفکرمان در انتخابات شرکت کنند و در 
مرحله اول و دوم ثبت نام کردند. ما منتظر هستیم که در 
موضوع تایید صلاحیت توسط شورای نگهبان طی دو ماه 
آینده چه اتفاقاتی می افتد. سیدعلی آقازاده، در رابطه با 
ارائه لیست واحد توسط این حزب و نظر حسن روحانی 
درباره انتخابات گفت: قرار بر این است که ما در صورت تایید 
صلاحیت کاندیداهایمان، لیست بدهیم و در همه حوزه ها 
کاندیدا معرفی کنیم. در این زمینه باید منتظر بمانیم که 
طی دو ماه آینده چه اتفاقی رخ می دهد. اگر واقعا شرایط 
به گونه ای باشد که کاندیدا نداشته باشیم قطعا حزب در 
ارائه لیست تجدیدنظر می کند و این موضوع را به اطلاع 
همفکران خود می رساند. اگر ما گزینه های متعددی داشته 
باشیم حتما شرکت می کنیم. این عضو شورای مرکزی 
حزب اعتدال توسعه افزود: این تصمیم گیری بر اساس نظر 
شورای مرکزی در جلسه با دکتر روحانی اتخاذ شد. نظر 
آقای روحانی هم به همین شکل بود. آقازاده درباره احتمال 
ائتلاف روحانی با لاریجانی بیان داشت: در بحث ائتلاف ما با 
احزاب نیز مسائلی مطرح است و بحث جدی است. جلسات 
فراوانی هم تشکیل شده است. ما با احزاب و جریانات همسو 
و همفکر در سه ماه گذشته جلسه داشتیم. اگر شرایط به 
گونه ای باشد که بتوانیم شرکت کنیم ما این آمادگی را داریم 
که لیست های ائتلاف چند جریان سیاسی همسو را به خود 
نزدیک کنیم. حتی با جریان و تشکیلات همسو با لاریجانی 
و احزاب دیگر کشور هم مباحثی مطرح است. مثلا ما با 
کارگزاران در یک نقاطی مشترک هستیم و می توانیم در 
برخی حوزه ها به شرطی که به تفاهم برسیم و کاندیداهایی 
که از نظر همسو بودن و همفکر بودن نزدیک به ما هستند، 

در لیست مشترک قرار بگیرند. 
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نوع مواجهه اعتدالیون با انتخابات مجلس چگونه خواهد بود؟

حضور مستقل یا ائتلاف با لاریجانی و کارگزاران

آرمان ملی- مطهره شفیعی: خانه نشینی مسئولان 
در نگاه اول عبارت منفی است اما گاهی نیاز است. در معنای 
مرسوم چنین است که مسئول اگر وزیر باشد به هر طریق 
متوجه می شود که رئیس جمهور عزمی برای همکاری با او 
ندارد که دلیلش یا عملکرد ضعیف این وزیر یا فشارها برای 
تغییر است بنابراین برای تغییر نظر  خانه نشین می شود. 
جامعه این رفتار را تایید نمی کند چراکه انتظار دارد وزیر 
یا مسئول به فکر انجام وظایف و خدمت رسانی باشد نه 

خانه نشینی برای رسیدن به خواسته فردی!

  یا من و 2 مدیر یا هیچکدام
آخرین وزیر خانه نشین شده اوجی وزیر نفت دولت رئیسی 
است. ۱۵  آبان ماه بود که مالک شریعتی، عضو کمیسیون 
انرژی در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی از  قهر و 
خانه نشینی چند روزه جواد اوجی وزیر نفت دولت فعلی خبر 
داد. به گفته او، یکماه قبل دفتر  رئیس جمهور به وزیر نفت 
نامه نوشته و تاکید کرده که دو مدیر ارشد نفتی ۲۴ ساعته 
کنار بروند، اما اوجی استعفا داده و چند روز در خانه نشسته 
است. هادی بیگی نژاد، عضو کمیسیون انرژی مجلس گفته 
چند وقت پیش از دفتر رئیس جمهور به آقای اوجی برای 
برکناری دو نفر از مدیران وزارتخانه پس از آنکه مکرر تذکر 
داده شده بود، کتبا نامه دادند که این دو نفر برکنار شوند و 
آقای اوجی دلخور شد، اما فعلا اتفاقی نیفتاده همه بر سرکار 

خودشان هستند.

  ظریف قهر کرد چون بی خبر بود
قهر ظریف به عنوان وزیر خارجه دولت روحانی هم حواشی 
زیادی داشت.  وزیر امور خارجه در پیام خود نوشت: »از 
بزرگواری مردم عزیز و دلاور ایران و مسئولان محترم در ۶۷ 
ماه گذشته بسیار سپاسگزارم. از ناتوانی برای ادامه خدمت و 
تمام کاستی ها و کوتاهی ها در دوران خدمت صمیمانه پوزش 
می خواهم. شاد و سربلند باشید.« اما ماجرا چه بود؟ اسحاق 
جهانگیری درباره دلایل استعفای ظریف و بی اطلاعی وزیر 
خارجه از سفر اسد به ایران می گوید: »یکی دو بار با سردار 
سلیمانی صحبت کردم و آخر ایشان به خانه آقای ظریف 
رفت. سردار سلیمانی معتقد بود در این مسأله که چگونه به 

ریاست جمهوری منتقل شود، نقشی نداشته است. البته آقای 
رئیس جمهور و دفتر ایشان واقعا تا لحظات آخر نمی دانستند 
که مهمانشان آقای بشار اسد است. می دانستند که مهمان 
مهمی دارد می آید و بین دو سه نفر تردید داشتند. علتش هم 
این بود که نمی خواستند تا زمانی که آقای بشار اسد به تهران 
رسید و وارد دفتر آقا )مقام معظم رهبری( شد، منعکس شود. 
آقای واعظی و خود آقای رئیس جمهور به من گفتند آنها هم 
وقتی وارد نهاد ریاست جمهوری شدند مطلع شدند و دیگر 
فرصت کمی بود. در این فاصله فکر نشده بود که به آقای 
ظریف اطلاع بدهند.« ظریف پس از رفع ابهامات به محل 

کار بازگشت.

   استعفای وزیر پولدار برای بی پولی!
ادعای قهر قاضی زاده هاشمی، وزیر بهداشت روحانی هم 
نخستین بار از سوی خبرگزاری »فارس« مطرح شد. »فارس« 
دیماه ۹۷ نوشت: قاضی زاده هاشمی در تریبون های مختلف 
از کمبود اعتبار طرح تحول سلامت در میان رسانه ها سخن 
گفته بود و خواستار پرداخت اعتبار بیشتر از سوی سازمان 
برنامه و بودجه شده بود، این اختلافات، اما با واکنش مسئولان 
سازمان برنامه و بودجه مواجه شد. روز چهارشنبه اختلافات 
به اوج رسید و نوبخت در حاشیه جلسه هیأت دولت واکنش 
تندی به ادعای قاضی زاده هاشمی نشان داد. نوبخت گفت: 
»۳ هزار میلیارد تومان از محل بودجه های عمرانی به صورت 
علی الحساب برداشت و برای پرداخت بدهی های وزارت 
بهداشت پرداخت شده است که باید بازگردانده شود و ما در 
این زمینه به هیچ وجه عقب نشینی نمی کنیم.« یک مقام آگاه 
با اشاره به جزئیات پرداخت ۳ هزار میلیارد تومان از بودجه 
طرح های عمرانی برای تادیه بدهی های وزارت بهداشت عنوان 
کرد: یکی از دلایل اصلی قهر و ادعای وزیر بهداشت که منجر 

به استعفای وی شد مربوط به همین موضوع است.

  ادعای خانه نشینی جهانگیری
که اسحاق  است  شده  مدعی  خرازی  صادق  
جهانگیری شاید ده ها موضوع توی دلشان باشد که نخواهد 
بگوید. بعد از ماجرای بنزین در سال ۹8، آقای جهانگیری ۱۲ 
روز در خانه نشستند و وزرا ایشان را برگرداندند به سرکار! چرا 

این مسائل را نمی گویند؟ این ها باید به مردم گفته شود. روزی 
هم برخی رسانه ها مدعی شده بودند که اسحاق جهانگیری 
معاون اول رئیس جمهور پس از اظهارات تند و تیز روحانی 
خطاب به او در جلسه ای در روز شنبه، از دولت قهر کرده 
و از دیروز در محل کار خود حاضر نشده است که صحت 

نداشت.

  برف آمد، روحانی نیامد!
حسینعلی حاجی دلیگانی، نماینده مردم شاهین شهر در 
مجلس شورای اسلامی طی ادعاهایی با عنوان »ماجرای 
خانه نشینی روحانی در روزهای برفی«، نسبت به روحانی 
و رئیس جمهور وقت، خانواده ایشان و سایر مسئولان دولت 
مطالب کذب و قابل پیگیری را در عرصه عمومی مطرح کرد . 
روابط عمومی دفتر رئیس جمهور افزوده است: اکنون روزگارِ 
شفافیت است، دوران فریب افکار عمومی با طرح شایعات و 
اتهامات دروغ به منظور بدبین کردن مردم به خدمتگزارانِ 
خود گذشته است. این اقدامات برای سرپوش گذاشتن به ۱۱ 

روز خانه نشینی احمدی نژاد بود.

   احمدی نژاد خودش خانه نشین شد
قهر ۱۱ روزه احمدی نژاد در اذهان هست. خانه نشینی ۱۱ 
روزه محمود احمدی نژاد در پی استعفای حیدر مصلحی، 
وزیر اطلاعات دولت دهم در ۲8 فروردین ۱۳۹۰، پذیرش 
استعفا توسط احمدی نژاد و مخالفت رهبر انقلاب با کنار رفتن 
مصلحی و پس از آن توصیه  رهبر انقلاب به وزیر اطلاعات 
برای باقی ماندن در جایگاه خود انجام گرفت که رسانه ها 
پس از چند روز از عدم شرکت احمدی نژاد در جلسات کابینه 
همچنین دیگر برنامه هایش خبر دادند. سرانجام هم حیدر 
مصلحی در سمتش باقی  ماند و در پی اوج گیری حملات 
عده ای از محافظه کاران علیه احمدی نژاد، او در جلسه هیات 
دولت شرکت کرد. محمدرضا باهنر، نایب رئیس وقت مجلس 
هم اعلام کرده بود که احمدی نژاد در این ماجرا قصد استعفا 
داشت اما در نهایت به این نتیجه رسید که بهتر است به کار 
خود ادامه دهد. خانه نشینی محمود احمدی نژاد نقطه عطفی 
در حیات سیاسی او بود و وضعیت جدید و رو به افولی برای 

او ایجاد کرد.

روایت »آرمان ملی« از خانه نشینی اعتراضی در دولت های مختلف

از»خ«خدمتتا»خ«خانهنشینی!
      رمزگشایی از قهرها و خانه نشینی های یازده روزه

انتصابات فامیلی ادامه دارد

 شیفت انتصابات از دامادها 
به پدر زن

روز سه شنبه بود که خبر انتصاب علی 
احمدی، وزیر آموزش و پرورش دولت 
محمود احمدی نژاد و پدر همسر مهرداد 
دولت  شهرسازی  راه  وزیر  بذرپاش 
سیزدهم، در سمت مدیرعاملی شرکت 
نسبت  یران منتشر شد.  ا نفتکش  ملی 
علی  فامیلی   وابستگی  و  خویشاوندی 
احمدی به وزیر راه و شهرسازی از یک 
سو و عدم تخصص او در حوزه نفت، دوباره 
نگاه ها را به سمت »انتصابات فامیلی« در 
دولت کشاند. این اولین انتصاب حاشیه ساز 
در این شرکت مهم نبود. چند هفته پیش 
نیز خبر رسید که محمدحسین صیرفی 
نفیس، مجری شبکه قرآن به عنوان عضو 
هیات مدیره شرکت ملی نفتکش انتخاب 
شده است. انتصابات فردی غیرمتخصص 
از  یکی  که  نفتکش  ملی  شرکت  در 
حساس ترین شرکت های نفتی محسوب 
می شود از یک سو و جایگزینی او به جای 
سردار حسین علایی نخستین فرمانده 
نیروی دریایی سپاه از سوی دیگر، شوکی 
برای جامعه نفتی بود. هر چند که این 
اولین انتصاب فامیلی نبوده و آخرین آن 
هم نیست و در همه دستگاه ها ممکن 
است که این اتفاق بیفتد. حال باید دید 
رئیس جمهور که به این مسائل بسیار 
حساس است چه واکنشی به این موضوع 

نشان خواهد داد. 

  شاخصی را مشخص نکردند
یک نماینده پیشین مجلس در خصوص 
انتصابات سوال برانگیز در دولت فعلی اظهار 
داشت: با نگاهی به وزارتخانه ها می بینیم 
که در مقایسه با گذشته  بعضا افراد ضعیفی 
نتخاب شدند. به طوری که دولت حتی  ا
فراد  در طیف حامی خود نیز نتوانست ا
نتخاب کرده و  متخصص و شایسته را ا
مسئولیت دهد. دولت مستقر یا مدیران 
اصولگرا، سامانه ای نداشتند که افراد را 
در زمینه های مختلف شناسایی کنند. 
البته ما انتظار نداشتیم از افراد معتقد به 
اعتدال گرایی  یا  اصلاح طلبی  گفتمان 
بیان  میرزایی  جلال  کنند.  استفاده 
داشت: موضع این جریان از قبل مشخص 
بود. می گفتند که با مدیریت جهادی 
نند مشکلات کشور را حل کنند.  می توا
برای اجرای این مدیریت جهادی نیاز به 
افرادی داشتند که این گفتمان را قبول 
داشته باشند دولت سیزدهم از همان 
ابتدای کار، چه در انتخاب وزرا و معاونان 
چه در ارتباط با استانداران خوب عمل 
نکرد. بنابراین می بینیم که اولین منتقد 
استانداران فعلی کشور به غیر از ۴ یا ۵ 
نفر آنها، خود نیروهای انقلابی هستند که 
نسبت به عملکرد ضعیف شان انتقاد دارند. 
وی در خصوص علت این انتصابات افزود: 
برای اینکه شاخصی را مشخص نکردند تا 
بر اساس آن شاخص ها یک بانک اطلاعاتی 
از افراد تهیه کنند. برای جایی مثل شرکت 
ملی نفتکش باید کسی منصوب شود که 
حداقل در حوزه کشتیرانی و سازمان بنادر 
و کشتیرانی تجربه ای داشته باشد. یا در 
حوزه نفت در چند سال اخیر در پست 
کشتیرانی  یا  نفتکش  شرکت  معاونت 
والفجر بوده باشد. با توجه به اینکه شرکت 
ملی نفتکش نقش مهمی در دورزدن 
تحریم ها دارد، بنابراین باید در این حوزه 
انتخابشان دقیق تر می بود و فرد با تجربه ای 
را منصوب می کردند. این نشان می دهد که 
در دولت سیزدهم توجه به افراد متخصص 
و متخصصانی که در قید گفتمان انقلابی و 

جهادی هستند هم جایگاهی ندارد.
 حداقل باید به سراغ فارغ التحصیلان 
دانشگاه صنعتی شریف، دانشگاه امیرکبیر 
و هیات علمی این دانشگاه ها و کسانی که 
خود مجموعه نفتی به تفکرشان نزدیک 
هستند می رفتند. عضو فراکسیون امید 
مجلس دهم عنوان کرد: بحث گفتمان 
ینجا  ا در  اصولگرایی  و  اصلاح طلبی 
موضوعی فرعی است، مساله اصلی این 
است که دولت ناکارآمد  می شود. دولت 
می خواهد  که  داشت  اذعان  سیزدهم 
در مقایسه با دولت گذشته، دولت قوی 
تشکیل دهند، حتی در موضوع برجام آقای 
رئیسی خود می گفت که اجرای برجام 
نیاز به یک دولت قوی دارد. منظور وی 
این بود که دولت روحانی دولت ضعیفی 
است. ولی این انتصاب ها نشان می دهد 
که این دولت نه تنها دولت قوی نیست، 
بلکه وقتی مدیریت ها و افراد این جایگاه ها 
و رزومه شان را نگاه می کنیم، مشاهده 
می کنیم که متاسفانه شایسته گرایی در 
میان نیروهایی که به گفتمان خودشان 
هم باور دارند، رعایت نشده است. میرزایی 
در خصوص انتصابات فامیلی در شهرداری 
تهران تصریح کرد: مساله اول این است 
که بستگان نزدیک انتظار دارند که آقای 
زاکانی به آنها جایگاه دهد. مورد دیگر 
بحث بی اعتمادی است. چون اینها به افراد 
دیگر اعتماد ندارند، سعی می کنند برای 
جایگاه های حساس از افراد آشنای خود 

انتخاب کنند.

غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی در گفت وگو 
با »آرمان ملی«:  فضای رقابتی ایجاد شود 

اعتدالگرایان صد درصد می آیند

سیدعلی آقازاده؛ عضو حزب اعتدال و توسعه:  
 جلسات منظمی از سوی حسن روحانی با افراد 

با نفوذ در کشور برگزار می شود


